
PROTOKÓŁ Nr XIII/2019 
z sesji Rady Gminy Skąpe 

z dnia 29 października 2019 r.

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył o godzinie 11— obrady XIII sesji 
Rady Gminy Skąpe. Przywitał zebranych radnych, Wójta Gminy Zbigniewa Wocha, 
Sekretarza Gminy Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy Brygidę Sewohl oraz 
pracowników urzędu oraz przybyłych na posiedzenie sołtysów z terenu gminy Skąpe. 
Stwierdził, że na stan 15 radnych obecnych jest 14 osób (nieobecni: radny Tomasz 
Roskowiński - lista obecności w załączeniu), więc podjęte uchwały będą miały moc 
obowiązującą. Następnie zapytał czy do przesłanego porządku obrad ktoś chciałby 
wprowadzić zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono porządek obrad przedstawia się 
następująco:
1. Otwarcie obrad sesji.
2. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zmiany uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Skąpe na rok 2019,
b) zmiany uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2019-2030,
c) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym na czas 

oznaczony,
d) zatwierdzenia „Planu Odnowy Miejscowości Węgrzynice”,
e) stwierdzenia zakończenia działalności Publicznego Gimnazjum im. Arkadego Fiedlera 

w Radoszynie,
f) wyboru ławników.

3. Interpelacje i zapytania radnych.
4. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie.
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym.
6. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Skąpe w roku szkolnym 

2018/2019.
7. Analiza oświadczeń majątkowych.
8. Wolne wnioski i informacje.
9. Przyjęcie protokołu XII sesji Rady Gminy Skąpe.
10. Zamknięcie obrad.

Ad. 2
a) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 

zmiany uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Skąpe na rok 2019.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XI11/105/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

b) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe 
na lata 2019-2030.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XI11/106/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

c) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym na czas 
oznaczony.



Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XI11/107/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

d) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
zatwierdzenia „Planu Odnowy Miejscowości Węgrzynice”.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XI11/108/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

e) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
stwierdzenia zakończenia działalności Publicznego Gimnazjum im. Arkadego Fiedlera w 
Radoszynie.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr Xlll/109/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

f) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił Przewodniczącego Zespołu 
opiniującego kandydatów na ławników o odczytanie opinii.
Wiesław Zwiślak Przewodniczącego zespołu zapoznał zebranych z pozytywną opinią 
dot. jednego zgłoszonego kandydata (opinia w załączeniu do protokołu).
Następnie Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko przedstawiła zasady tajnego 
głosowania, które w wyniku głosowania zostały przez radę jednogłośnie przyjęte.
Radna Ewa Kasprzak zgłosiła na członka komisji skrutacyjnej radnego Bartosza 
Derejczyka, który wyraził na to zgodę.
Radny Karol Dauksza zgłosił na członka komisji skrutacyjnej radnego Janusza 
Obuchanicza, który wyraził na to zgodę.
Radna Urszula Bronisz zgłosiła na członka komisji skrutacyjnej radnego Jerzego 
Pawelskiego, który wyraził na to zgodę.
Komisja Skrutacyjna została powołana w składzie jw. Następnie Komisja spośród siebie 
wybrała przewodniczącego w osobie Bartosza Derejczyka. Przewodniczący Komisji 
Skrutacyjnej zapoznał radnych z zasadami głosowania tajnego i przeprowadzono 
głosowanie. Następnie Przewodniczący odczytał protokół Komisji Skrutacyjnej 
z ustalenia wyników głosowania (w załączeniu do niniejszego protokołu) ogłaszając 
wybór Bożeny Lis na ławnika do Sądu Rejonowego w Świebodzinie IV Wydział Pracy. 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz odczytał projekt uchwały w sprawie wyboru 
ławników. Następnie zarządził głosowanie nad uchwałą. W wyniku głosowania uchwała 
Nr Xlll/110/2019 została jednogłośnie podjęta (14 głosów „za”, 0 „przeciw”, 
0 „wstrzymujących się”) i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Ad. 3
Nie zgłoszono interpelacji i zapytań.

Ad. 4
Sołtys sołectwa Rokitnica Dariusz Najborowski poinformował, że mieszkańcy 

Rokitnicy ze środków funduszu sołeckiego na 2020 r. przeznaczyli kwotę 4 tys. zł na 
ogrzewanie świetlicy wiejskiej. Zapytał czy po pozytywnej ekspertyzie kominiarskiej 
Otrzymają zgodę, aby w miejsce pieca kaflowego zainstalować kominek.
Następnie sołtys podjął temat okresowych awarii przepompowni ścieków w Rokitnicy 
i związanego z tym wypływu ścieków poza sieć. W związku z rozbudową miejscowości 
Ołobok, ilość ścieków także wzrasta i awarie mogą stać się jeszcze bardziej uciążliwe. Sołtys 
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zapytał czy znana jest przyczyna usterki przepompowni i poprosił o podjęcie działań 
zmierzających do wyeliminowania awaryjności przepompowni.
W dalszej kolejności sołtys zapytał czy i kiedy zostanie zamontowana lampa uliczna wzdłuż 
drogi w kierunku Międzylesia. Poinformował także, że po długim okresie suszy, gdy nastąpił 
obfity opad deszczu, droga ta stała się całkiem nieprzejezdna. Być może należałoby pogłębić 
instalację odpływową, żeby nie tworzyły się zastoiska wody.

Przewodniczący Zarządu Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz podziękował Starostwu 
Powiatowemu za remont drogi powiatowej Cibórz -Skąpe na wysokości zjazdu do punktu 
czerpania wody. Otrzymał też informację, że w Starostwie podejmowane będą starania, aby 
jeszcze w tym roku na tej drodze wykonać prace, polegające na odcinkowym zniwelowaniu 
wysokich poboczy, co umożliwi odpływ wody z drogi. Następnie zgłosił problem zwisających 
gałęzi drzew, uniemożliwiających dużym pojazdom przejazd drogą Podła Góra - Sycowice.

Wójt odniósł się do tematów zgłoszonych przez sołtysów.
1. Odnośnie zastoiska wody w Rokitnicy stwierdził, ż temat jest mu znany, bo na wniosek 

właściciela pałacu odbyła się wtedy wizja lokalna. Na tę chwilę Wójt nie ma odpowiedzi 
jak zapobiec przed taką sytuacją. Nie podejmie działań związanych z rozbudową 
kanalizacji burzowej, bo raz jest to bardzo kosztochłonne, a dwa wymaga przygotowania 
odpowiedniej dokumentacji. W tym miejscu spotyka się kilka ciągów komunikacyjnych, 
a droga ta położona jest niżej niż pozostałe. Być może sytuacja, o której wspomniał 
sołtys związana była z faktycznie dużym opadem deszczu i kanalizacja burzowa po 
prostu nie zdążyła odebrać wody. Być może rozwiązaniem będzie ścięcie poboczy drogi 
od strony pałacu i wyczyszczenie kanalizacji burzowej. Ma nadzieję, że w niedługim 
czasie uda się sytuację rozwiązać. Jeśli się okaże, że prace, o których wspomniał, nie 
przyniosą rezultatu, być może trzeba będzie pomyśleć nad rozbudową instalacji 
burzowej.

2. Lampa uliczna przy drodze w kierunku Międzylesia zostanie postawiona. Wójt ma 
nadzieję, że uda się zrobić to w miesiącu listopadzie. Na dzisiejszej sesji Rada 
zwiększyła budżet na zadanie oświetlenia ulicznego. Do wydatkowania jest 100 tys. zł. 
Jutro zostaną wysłane zapytania dot. zakupu słupów do oświetlenia ulicznego. 
W pierwszej kolejności dostawione zostaną lampy do wykonanych w 2018 r. instalacji - 
po jednej w Rokitnicy, Ciborzu i Niekarzynie. Poza wspomnianymi przedsięwzięcia 
oświetleniowe planujemy wykonać w miejscowości Skąpe na nowo powstającym osiedlu 
domów (w lewo od drogi na Przetocznicę) - 7 punktów) i w Skąpem w kierunku Darnawy 
- 1 słup, w Międzylesiu wylot na Przetocznicę - 2 słupy, w Ołoboku ul. Łąkowa - 7 
słupów, ul. Polna - 2 słupy, ul. Chrobrego - 4 słupy, w Zawiszu - 1 słup. W związku 
z ustaleniami z ZDW w Zielonej Górze w miejscowości Radoszyn wylot na Chociule 
postawione zostaną 3 słupy doświetlające łuk drogi. W najbliższym czasie zostanie tam 
wymieniona nawierzchnia. Ma nadzieję, że dzięki tym zmianom, ilość kolizji i wypadków 
drogowych w tym miejscu znacznie się zmniejszy.
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przedstawił prośbę od użytkowników tej drogi, 
aby spowodować wycięcie dwóch świerków rosnących na posesji przy łuku, które 
ograniczają widoczność.
Radny Karol Dauksza zwrócił uwagę, że po zamontowaniu tablicy świetlnej wskazującej 
prędkość pojazdów zbliżających się do łuku, miały miejsce trzy wypadki drogowe, 
z czego dwa w jednym dniu. Sam obserwuje, że kierowcy wjeżdżają na łuk z dużo 
większą prędkością niż powinni. Nie wie co jeszcze można by zrobić, aby kierowcy 
zrozumieli, że ten zakręt jest naprawdę niebezpieczny.
Wójt dodał, że pomysł wycinki świerków jest dobry i przekaże go do ZDW

3. Przepompownia ścieków w Rokitnicy. Tydzień czy dwa tygodnie wcześniej miała miejsce 
awaria i wybicie ścieków. Temat jest trudny. Co jakiś czas incydenty mają miejsce. 
Sytuacja technologicznie jest dość niekorzystna. Zrzucamy ścieki z dużej przepompowni 
w Ołoboku, który jak sołtys zauważył rozbudowuje się, z Niesulic, które w sezonie letnim 
produkują jeszcze większe ilości ścieków, a także z miejscowości Łąkie. Niestety 
z uwagi na ilość napływu ścieków, w przypadku zatrzymania przepompowni w Rokitnicy, 
w ciągu 2 - 3 minut przepompownia jest pełna i następuje ich wypływ. Ostatnio 
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rozmawialiśmy o możliwości zainstalowania w pobliżu przepompowni dużego zbiornika, 
który w sytuacji podjęcia interwencji, związanej np. z zatrzymaniem przepompowni 
w Ołoboku, przejąłby napływające ścieki. Ostatnio pierwszy raz mieliśmy do czynienie 
z sytuacją, kiedy w szafie energetycznej spadły wszystkie zaciski i wyłączyły 
przepompownię. Taką sytuację ciężko było przewidzieć. Podjęte działania były niestety 
troszkę spóźnione, ponieważ informacja do kierownika ZWiK została przekazana sms, 
którego niestety nie usłyszał. W tym momencie Wójt zaapelował do mieszkańców, żeby 
w sytuacjach awaryjnych dzwonić do pracowników ZWiK. Prawdopodobieństwo szybkiej 
reakcji będzie wtedy dużo większe. W kontekście tych awarii dyskutowana była 
możliwość automatycznego wyłączania przepompowni w Ołoboku, podczas awarii 
przepompowni w Rokitnicy. Cały czas poszukujemy sposobów na rozwiązanie takich 
sytuacji. Chcemy wdrożyć takie rozwiązania, które będą skuteczne. Na tę chwilę 
jedynym rozsądnym wydaje się zamontowanie dużego zbiornika. Takie przedsięwzięcie, 
jeżeli zapadnie decyzja o jego wdrożeniu, wymaga czasu, w związku z koniecznością 
przygotowania dokumentacji.

4. Odpowiedzi na pytanie dot. ogrzewania w świetlicy w Rokitnicy w tej chwili nie udzieli, bo 
ewentualne decyzje mogą być podjęte po ekspertyzie kominiarskiej.

Ad. 5
Wójt przedstawił sprawozdanie ze swojej działalności w okresie międzysesyjnym, 

które stanowi załącznik do niniejszego protokołu.
W punkcie dotyczącym rozbudowy Szkoły Podstawowej w Międzylesiu Wójt poinformował, 
że w dniu wczorajszym nastąpiło otwarcie ofert. Wpłynęły trzy oferty i okazało się, że środki 
zabezpieczone w budżecie gminy nie są wystarczające. W tej sytuacji mamy dwa możliwe 
rozwiązania: albo unieważnienie przetargu, albo Wójt wystąpi do Rady o zwiększenie 
budżetu na ten cel. Najpierw musimy dokonać analizy złożonych ofert oraz analizy 
możliwości finansowych gminy. Gdyby się okazało, że wystąpi z wnioskiem o zwiększenie 
budżetu, to chciałby, aby stało się to jak najszybciej. Dodał, że konieczność rozbudowy 
szkoły w Międzylesiu jest skutkiem zmiany systemu i powrotu do ośmioklasowych szkół 
podstawowych.
W trakcie wystąpienia Wójta Skarbnik Gminy zwróciła uwagę, że Gmina przygotowuje 
wniosek na rozbudowę strażnicy OSP w Ołoboku, a zadanie takie wymaga ujęcia 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy. W związku z powyższym przygotowała projekt 
uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Skąpe na lata 2019-2030. Wójt poprosił Przewodniczącego Rady o zmianę porządku obrad 
sesji i wprowadzenie wspomnianego projektu pod obrady.
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad zmianą porządku 
obrad sesji, poprzez wprowadzenie głosowania nad przyjęciem uchwały o zmianie uchwały 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2019-2030. 
W wyniku głosowania porządek zmiana porządku obrad została przyjęta jednogłośnie. 
Skarbnik Gminy Brygida Sewohl omówiła projekt uchwały. Poinformowała, że w załączniku 
nr 2 dodano przedsięwzięcie pn. "Rozbudowa strażnicy OSP w Ołoboku". Przy założeniu, że 
Gmina otrzyma dofinansowanie z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze realizacja inwestycji w zakresie robót budowlanych 
przewidziana jest na 2020 rok. Szacowana wartość inwestycji 261.000,00zł. Szacowane 
dofinansowanie 130.000,00zł. W związku z wprowadzonym nowym przedsięwzięciem 
zaktualizowano załącznik nr 1.
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyjęciem przedmiotowej uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr Xlll/111/2019 została jednogłośnie podjęta (14 głosów 
„za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”) i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Ad. 6
Inspektor Urzędu Gminy Anna Cieplicka zapoznała radnych z informacją o stanie 

realizacji zadań oświatowych w Gminie Skąpe w roku szkolnym 2018/2019 (informacja 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu).
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Radna Ewa Kasprzak zapytała czy w przedszkolach na terenie gminy są jeszcze 
wolne miejsca.

Anna Cieplicka odpowiedziała, że liczba przedszkolaków w ubiegłym roku wynosiła 
100 osób. W bieżącym roku jest bardzo podobnie i dysponujemy jeszcze wolnymi miejscami 
w przedszkolach.

Radna dodała, że miała sygnały, że w przedszkolu w Ciborzu były problemy 
z miejscami dla przedszkolaków.

Anna Cieplicka stwierdziła, że obecnie w przedszkolu w Ciborzu jest 34 
przedszkolaków w dwóch oddziałach. Pozostaje jeszcze 16 wolnych miejsc przedszkolnych.

Radny Karol Dauksza zapytał jak ta sytuacja przedstawia się w Radoszynie.
Anna Cieplicka odpowiedziała, że Radoszyn dysponuje jeszcze dwoma miejscami, 

w Niekarzynie jest 6 wolnych miejsc, jedynie w Ołoboku jest maksymalna liczba 
przedszkolaków.

Radna Ewa Kasprzak zapytała o przyczynę wypłaty najmniejszej liczby stypendiów 
socjalnych dla uczniów. Czy problemem są ustalone kryteria?

Anna Cieplicka odpowiedział, że prawdopodobną przyczyną są właśnie kryteria. 
Wielu rodziców przychodziło pytać i okazywało się, że kryterium dochodowe rodziny 
przekraczało ustawowy próg. Stąd spadek o prawie 40 % w ilości wypłacanych stypendiów 
w porównaniu do roku ubiegłego.

Radny Piotr Olszewski obawia się, że za rok w informacji przedstawianej za bieżący 
rok szkolny, koszty finansowane poza subwencją oświatową wyniosą nie 3 min zł tylko 
4 min zł. Pomimo iż obiecywano, że pieniądze będą, reforma w tym zakresie nic nie 
przyniosła. Taka sytuacja odbije się np. na inwestycjach.

Radna Ewa Kasprzak zapytała czy wiadomo już coś w sprawie szkoły w Radoszynie.
Anna Cieplicka odpowiedziała, że sprawa szkoły w Radoszynie w czerwcu została 

przekazana do Sądu i aktualnie czekamy na orzeczenie w sprawie.
Radny Andrzej Kałużny zapytał czy znamy bieżące koszty utrzymania bazy 

w Radoszynie.
Anna Cieplicka stwierdziła, że taki stan utrzymujemy dopiero od września i trudno jest 

mówić o kosztach.
Zabierając głos Wójt odniósł się do kwestii miejsc w przedszkolach. Owego czasu 

dochodziły do niego głosy o braku miejsc dla dzieci w przedszkolu w Ciborzu. Jak było 
faktycznie nie wie. Zawsze miał jednoznaczną informację od dyrekcji przedszkola w Ciborzu, 
że dwa oddziały tam były i będą. Istniała obawa, że liczba zgłoszonych dzieci będzie liczyła 
niewiele ponad jeden oddział czyli ponad 25 dzieci. Przypomniał, że dotacja z gminy na 100 
dzieci w przedszkolach wynosi ok. 900 tys. zł rocznie, więc oddział kosztuje nas niespełna 
200 tys. zł. Ewentualne wątpliwości mogły dotyczyć sytuacji, kiedy do drugiego oddziału 
przedszkolnego miałoby być zapisanych np. tylko 5 dzieci. Mimo wszystko komunikat był 
jednoznaczny. Jeśli dzieci będzie co najmniej tyle samo co w roku ubiegłym czyli około 32 to 
będą funkcjonowały 2 oddziały. I tak też się stało. Liczba dzieci w przedszkolach w trzech 
rocznikach stanowi ok. 70 % przyszłych uczniów w naszych szkołach. Jak łatwo policzyć 
będziemy mieli trzy razy po trzy oddziały, ze średnią liczbą 12 uczniów na oddział, czyli 
o 2 uczniów w oddziale mniej niż dzisiaj. Demografia niestety wygląda niekorzystnie, a dane 
o dzieciach poniżej wieku przedszkolnego nie są wcale lepsze. Ponadto dobrze wiemy jaki 
jest stosunek dzieci zameldowanych do tych faktycznie mieszkających.
Filozofia naszego państwa jest taka, że płaci ono w przeliczeniu na ucznia, a nie np. na 
oddział.
Przechodząc do tematu obiektów po gimnazjum w Radoszynie, jeszcze raz podkreślił, że 
nasza gmina była jedyną w województwie lubuskim, w której gimnazjum stanowiło 
samodzielną jednostkę. Co do kosztów utrzymywania budynków, to analiza kosztów 
w poszczególnych szkołach pewnie wskazałaby, że koszty utrzymania obiektów stanowią 
zaledwie kilka procentów ogólnych wydatków. Nie są to koszty przyprawiające o ból głowy. 
W jego ocenie model funkcjonowania finansowania oświaty traktuje organy prowadzące 
szkoły czyli samorządy przedmiotowo, zamiast podmiotowo. Uważa, że to samorząd 
powinien decydować, bo on najlepiej wie co naszym dzieciom jest w edukacji potrzebne.
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Odkąd jest Wójtem nigdy nie podejmował decyzji w kontekście oszczędności. Priorytetem 
przy podejmowaniu jakichkolwiek decyzji w kwestii oświaty było dobro uczniów, nauczycieli
1 później ewentualnie analiza czy na takie działanie nas stać. Podkreślił, że utworzenie 
w Radoszynie czwartej szkoły podstawowej kosztowałoby nas średnio tyle co najmniejsza 
szkoła w gminie czyli ok. 1,3 min zł. Więc do 3 min zł, które dopłaciliśmy do zadań 
subwencjonowanych musielibyśmy dodać jeszcze 1,3 min zł. Gminy na takie wydatki po 
prostu nie stać.
W najbliższym planach mamy rozbudowę szkoły w Międzylesiu. Najtańsza oferta dot. I etapu 
prac opiewa na kwotę ok. 950 tys. zł II etap przewidziany jest w 2020 r. Kosztorys 
inwestorski jest na kwotę 300 tys. zł. Obserwując ceny można się spodziewać, że faktyczny 
koszt będzie ok. 500 tys. zł. Dodatkowo mamy przeciążoną szkołę w Ołoboku, która obecnie 
mieści 11 oddziałów z „zerówką” i jesteśmy w przededniu zastanawiania się nad szukaniem 
dodatkowych pomieszczeń dla szkoły, jeśli nie uporządkujemy sytuacji oświatowej. Mamy 
szkołę w Niekarzynie, budynek który wg opinii sanepidu nie nadaje się do prowadzenia 
zajęć dydaktycznych. Nie wie co będzie, gdy szkołę opuści klasa czwarta będąca pustym 
rocznikiem. Gdzie pomieści się dodatkowy oddział? Być może obiecana subwencja dla 
małych szkół byłaby rozwiązaniem sytuacji. Bylibyśmy dzisiaj w zupełnie innym miejscu. 
Niestety subwencji dla małych szkół nie ma.
Jeszcze raz podkreślił, że demografia jest nieubłagalna. Za około 7 lat szkoła w Międzylesiu 
będzie mniej liczna niż szkoła w Niekarzynie. Będziemy wtedy mieli dwie placówki, gdzie 
w klasach będzie po 9-10 uczniów. Z kolei w Ołoboku jest taka sytuacja, że do projektu 
budżetu na 2020 r. Wójt będzie proponował adaptację pomieszczeń ośrodka zdrowia na
2 oddziałowe przedszkole. Dzisiaj w oddziale jest 27 dzieci a na liście oczekujących 
zapisanych jeszcze ok. 10. Jest to kolejne wyzwanie, które musimy podjąć i które będzie nas 
kosztowało.
Wdrożenie reformy oświaty polegającej na wygaszeniu gimnazjum, w naszym przypadku 
wiąże się z dużymi nakładami. Ubolewa nad tym. Ustawodawca nie przewidział, że część 
szkół, która liczyła po 6 oddziałów, zmuszona będzie ponieść koszty związane 
z dostosowaniem bazy lokalowej. Na te działania nie ma dofinansowania. Można się starać 
o środki na doposażenie pomieszczeń, ale nie na ich ewentualną dobudowę. Ciężar ten 
spoczywa nawet nie na samorządach, czy Wójcie, a na mieszkańcach, bo finansowane będą 
z ich podatków. Gdybyśmy mieli decydować tylko i wyłącznie w oparciu o dobro dziecka, to 
byłoby nam łatwo. Ale musimy decydować o gminie przez pryzmat wszystkich jej 
mieszkańców.
Na zakończenie dodał, że przedstawiony przez niego kilka miesięcy temu pomysł na oświatę 
w gminie jest optymalny, jest kompromisem uwzględniającym potrzeby dzieci. Sytuacja 
dzisiejsza godzi w interes dzieci, bo np. uczniowie z Niekarzyna mają gorszą ofertę 
dydaktyczną niż mogliby mieć, a uczniowie z Ołoboku nie mają komfortu funkcjonowania 
szkoły. W ostateczności wszystko to przekłada się na kwestie ekonomiczne, ale przed nimi 
mimo wszystko nie uciekniemy. Przed nami decyzja czy nie zrobimy nic i pozwolimy 
obiektom w Radoszynie na zniszczenie, czy pójdziemy w kierunku jaki zaproponował, czy 
ugniemy się pod presją i utworzymy czwartą szkołę, a tym samym pogrążymy gminę. Chyba, 
że zdecydujemy się na czwartą możliwość - czyli szkołę niepubliczną, która w jego 
mniemaniu byłaby zła i dla gminy i dla uczniów.
Wspominając przedstawioną prezentację, Wójt odniósł się do osiągnięć sportowych 
w naszych szkołach. W Niekarzynie uczniowie osiągają sukcesy w sportach indywidualnych, 
a dlaczego nie w sportach zespołowych? Tego nie da się osiągnąć mając w klasach po 
kilkoro uczniów. A jak nie ma gier zespołowych to gdzie mają się zawiązać relacje 
rówieśnicze. Świetny nauczyciel nie wystarczy jeśli nie ma odpowiedniej struktury i bazy. 
Chociażby z tych względów szkoły powinny być większe.
Dzisiejsza struktura naszej bazy czyli 3 szkoły podstawowej i jeden obiekt - z najlepszą bazą 
- pusty, a także stale zwiększające się koszty, niestety nie jest najszczęśliwsza.
Inspektor Urzędu Anna Ćieplicka zabierając głos dodała, że kiedy analizowany był temat 
przekształcenia szkoły w Niekarzynie, radni zadawali pytania odnośnie ewentualnych 
kosztów utrzymania ucznia w szkole w Radoszynie. Dzisiaj na bazie zlikwidowanej szkoły 
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w Radoszynie, może powiedzieć, że w przypadku 37 uczniów koszt utrzymania jednego 
ucznia wyniósł 38 tys. zł. Gdybyśmy utworzyli czwartą szkołę podstawową Radoszynie, 
mielibyśmy 2 szkoły po około 40 uczniów i koszt utrzymania każdego z nich wyniósł by na 
pewno około 35 tys. zł. Dodała, że w tym roku szkolnym w całej gminie mamy o 3 uczniów 
mniej.
Wójt stwierdził, że z każdym rokiem ta liczba będzie niestety coraz mniejsza. Jeszcze raz 
podkreślił, że subwencja wyliczana jest na ucznia, natomiast koszt generuje oddział a nie 
poszczególny uczeń i bez względu na to w jakim systemie będziemy funkcjonować koszty 
będą coraz wyższe, a subwencja coraz niższa.
Radny Piotr Olszewski opuścił posiedzenie o godz. 1400.
Kontynuując Wójt poinformował, że jak zaczynał pracę w samorządzie to subwencja 
pokrywała 85% kosztów funkcjonowania oświaty, a Gmina dokładała 15 %. Dzisiaj sytuacja 
wygląda inaczej, bo udział ten wynosi mniej więcej pół na pół. Wójt jest przekonany, że 
z upływem lat sytuacja będzie się pogłębiać i koszty funkcjonowania oświaty będą 
w większej części po stronie gminy.
Radny Andrzej Kałużny stwierdził, że dzisiejszą dyskusją rozpoczęliśmy temat 
funkcjonowania oświaty w gminie i będziemy go kontynuowali przynajmniej do marca. 
Uważa, że dogłębna analiza tematu musi być dalej prowadzona, bo koszty funkcjonowania 
oświaty stale wzrastają. Zwrócił uwagę, że do szkoły w Niekarzynie uczęszcza 66 dzieci, 
z czego 45 jest dowożonych.
Wójt zwrócił uwagę, że faktycznie w dyskusji na temat oświaty w gminie, trudno uciec od 
szkoły w Niekarzynie, ale podkreślił, że punktem dzisiejszych obrad była ocena minionego 
roku szkolnego zarówno pod kątem finansowym, edukacyjnym i organizacyjnym. Dlatego 
poprosił, aby tematem szkoły w Niekarzynie nie zajmować się dzisiaj, bo czas na dyskusję 
jeszcze będzie. Jak zauważyła Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty z tematem 
przekształcenia szkoły w Niekarzynie jesteśmy w procesie odwoławczym.
Radna Ewa Kasprzak podsumowując stwierdziła, że dydaktycznie nasze szkoły odniosły 
duży sukces. Wyniki z egzaminów były rewelacyjne, uczniowie odnosili sukcesy w sporcie, 
miejsca w przedszkolach są. Pomijając aspekt finansowy był to bardzo dobry rok dla 
edukacji w gminie.

Na tym zakończono dyskusję w tym punkcie.

Ad. 7
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przedstawił analizę oświadczeń majątkowych 

radnych. Stwierdził, że wszystkie oświadczenia zostały złożone w terminie. Jednymi 
z najczęstszych błędów było wykazanie przychodu zamiast dochodu. Pozostałe dotyczyły 
m.in. nie wskazania miejsca zatrudnienia, nie wskazania celu dla jakiego zaciągnięte zostały 
zobowiązania. Radni zostali indywidualnie poinformowani o analizie oświadczenia ich 
dotyczącego.

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko w imieniu Wójta przedstawiła analizę 
oświadczeń majątkowych Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy oraz kierowników jednostek 
organizacyjnych w tym dyrektorów szkół, kierownika GBP, kierownika ZWiK, kierownika OPS 
oraz pracownika wydającego decyzje w imieniu kierownika OPS.
Oświadczenia złożono w terminie w dwóch egzemplarzach wraz z pitem za ubiegły rok. Pięć 
osób nie popełniło żadnych błędów, pozostali podobne o jakich wspomniał Przewodniczący 
czyli: wskazanie przychodu zamiast dochodu, nie wskazano celu na jaki zaciągnięto 
zobowiązania kredytowe.

Ad. 8
Przewodniczący Rady zachęcił do udziału w Obchodach Święta Niepodległości, które 

odbędą się w dniu 10 listopada br. w Międzylesiu.
Radna Urszula Bronisz poinformowała, że Stowarzyszenie Przyjaciół Ciborza, 

a dokładniej „MOTO Cibórz” w klubie Eskulap w Ciborzu dnia 9 listopada o godz. 16.00 
organizują spotkanie z uczestnikami Międzynarodowego Rajdu Katyńskiego. Uczestnicy 
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rajdu przedstawią relację z niego, opowiedzą o celach i misji rajdu i o swoich odczuciach. 
Będzie poczęstunek i niespodzianka.

Wójt także przyłączył się do zaproszeń. Z obchodami Święta Niepodległości co roku 
przemieszczamy się w inne miejsce w gminie, gdzie logistycznie uda się je zorganizować. 
Od trzech lat uroczystość jest jeszcze bardziej doniosła, bo bierze w niej udział wojsko - 
Kompania Honorowa XVII Międzyrzeckiej Brygady Zmechanizowanej, za co im serdecznie 
dziękuje. Żeby to docenić trzeba wziąć udział w uroczystościach, we mszy świętej i w apelu 
poległych, który odbędzie się na placu w Międzylesiu, wraz z wystawą 101 zdjęć 
mieszkańców gminy oraz w wieczornicy. Cieszy się, że udało się jego namówić na tę 
inicjatywę. Pięknie wykonane zdjęcia przedstawiają mieszkańców gminy w różnych 
przedziałach wiekowych, z różnych miejscowości i o różnym statusie majątkowym. W tym 
szczególnym dniu wierzy, że mimo iż miewamy różne poglądy, to większość z nas poczuje, 
że jesteśmy jedną wspólnotą i ma nadzieję, że nie będzie to kwestia tylko tego jednego dnia. 
Chciałby, aby tak było w całej Polsce. Żeby mimo różnic był dialog i wzajemny szacunek. 
Naszym obowiązkiem jest pokazać młodszym pokoleniom czym jest patriotyzm, dlatego liczy 
na udział w Święcie Niepodległości szczególnie przedstawicieli mieszkańców.

Ad. 9
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał radnych czy do przesłanego projektu 

protokołu z XII sesji ktoś chciałby wnieść zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono, 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. W wyniku głosowania protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowią załączniki do niniejszego protokołu - 
uprawnionych do głosowania powinno być 13 radnych zamiast 14, bo jeden z radnych 
opuścił salę posiedzeń, co zostało odnotowane w protokole).

Ad. 10
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz 

zamknął XIII sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 1430.

^^prźewodnicząoy RaOTLGminy 
ę \j/^Marrusź Kuźmicz

Protokołowała: Ilona Żalisz
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